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As the first film of the franchise not to be directed by the late Wes Craven, the fifth installment of the meta-horror Scream film series (Matt Bettinelli-Olpin and Tyler Gillett, 2022) begins by paying tribute to the famous opening scene of the original Scream (Wes Craven, 1996): a new Ghostface calls yet another young woman home alone at night, and asks her “what’s your favorite horror movie?” as a preamble to his own murder attempt. Yet the reply of the young woman (Jenna Ortega) and the dialogue that ensues also enables the film to nod at the major evolution undergone by the horror genre since the previous installment of the series was released in 2011 (Scream 4, West Craven): 
“The Babadook. It’s an amazing meditation on motherhood and grief.”
“Ain’t that a little fancy pants?”
“Well, it’s elevated horror.”
“What does that mean, ‘elevated horror’?”
“You know, it’s like scary, but with complex emotional and thematic underpinnings. It’s not just some schlocky cheeseball nonsense with wall-to-wall jump scares.”
“Hmm. That sounds kind of boring to me.”
	“Elevated horror” refers to a cycle of horror films, whose aesthetic and thematic specificities sets them apart from the rest of the horror production – a cycle now distinctive enough to be referenced as one of the many metafilmic winks that characterize the Scream franchise. Just like Slashers in the 1980s or Torture Porn in the 2000s – or indeed meta-horror films in the 1990s –, “elevated horror” is now widely recognized as the dominant horror trend of the 2010s, one that is still ongoing in 2022 (Alex Garland’s Men, released a few months after Scream, has been categorized as a new instance of the cycle). Yet Ghostface’s aversion toward “elevated horror” also humorously alludes to the widespread hostility these films often face: while generally praised by critics, some have been rejected by many traditional horror fans, who tend to view them as intellectually pretentious works straying too far from the generic conventions of horror to retain any of the thrills associated with the genre. 
	However, such hostility might above all stem from a terminological issue. The term “elevated horror” seems to condone the derogatory clichés associated with the rest of the horror production, by implicitly categorizing it as a hierarchically inferior genre, a mere “body genre” (Glover, 1987) aiming solely at producing cheap thrills for an essentially male teenage viewership – a genre fraught with stale generic conventions, which only those few films worthy to be qualified as “elevated” can rise above (Cf. Caroll, 2019).  In a 2017 article published in The Guardian, Steve Rose proposed to qualify this cycle as “post-horror”, a term which, although it does not bear the same hierarchical implications as “elevated horror”, erroneously implies a radical break from former horror films. While it is true that post-horror directors have sometimes proved reluctant to qualify their work as “horror films” – Ari Aster said he was “careful to never really call [Hereditary] a horror film” (Hayes, 2018), while Jordan Peele went as far as qualifying Get Out as a “documentary” in order to stress the reality of the racism his film denounces (Wheeler, 2017) –, most of these directors nonetheless cite horror films as their main sources of inspiration. However, as David Church argues in the first book devoted to the cycle (2021: 29), the films hailed as inspirational by post-horror directors almost always belong to the category which Joan Hawkins (2000) defines as “art-horror”, i.e. films blending the generic codes of horror with the stylistic and narrative strategies of “art films”, such as Rosemary’s Baby (Roman Polanski, 1968) or The Shining (Stanley Kubrick, 1980). 
	Rather than representing a generic departure from horror, “elevated” or “post-” horror films may therefore be viewed as a corpus of films drawing inspiration from a specific sub-set of films within the broader category of horror (“art-horror” films). That being said, drawing the line between “post-horror” films and the “regular” horror films produced within the same period remains a somewhat arduous and arbitrary exercise, perhaps due to the lack of terminological consensus to refer to the cycle itself. A handful of films tend to be mentioned in most discussions on “post-” or “elevated” horror, thus constituting the core films of the corpus: David Robert Mitchell’s It Follows (2014), Jennifer Kent’s The Babadook (2014), Robert Eggers’ The Witch (2015) and The Lighthouse (2019), Oz Perkins’ The Blackcoat’s Daughter (2015) and I am the Pretty Thing That Lives in the House (2016), Jordan Peele’s Get Out (2017), David Lowery’s A Ghost Story (2017), Trey Edward Shults’ It Comes at Night (2017) and Ari Aster’s Hereditary (2018) and Midsommar (2019). Many of these films were produced by A24, a company that has come to be closely associated with the cycle. 
Yet even these few core films point at the stylistic and thematic variety of the films included within the cycle. As David Church argues (2021: 12-27), “post-horror” tends to refer to a set of films with recognizable stylistic, narrative and thematic characteristics: an aesthetic minimalism inspired by “slow cinema” (favoring contemplative moods and long takes), a tendency not to abide to generic conventions (notably through a lack of jump scares), and a rejection of narrative closure and happy endings. Yet films relying on more generically conventional styles and narrative structures, such as Get Out, may also be deemed part of the post-horror corpus if their subject matter is perceived as more “profound” or more “politically relevant” than regular horror films. In other words, “post-horror” refers to a recognizable cycle of films, yet which films are to be included within this cycle will vary whether one favors stylistic or thematic criteria. 
	Finally, while discussions abound as to which films deserve to be qualified as works of “elevated” or “post-“ horror, or indeed as to whether such qualifiers have any relevance, series have been mostly left out of the debate. Yet various series released in the 2010s and 2020s share some or many of the stylistic and thematic characteristics of post-horror films. These include series produced by major post-horror filmmakers (Jordan Peele’s 2020 Lovecraft Country) as well as others run by directors whose feature films have rarely been associated with the cycle, such as Mike Flanagan’s The Haunting (2018-2020) and Midnight Mass (2021), or M. Night Shyamalan’s Servant (2019-now). Let us also mention The Terror (David Kajganich and Soo Hugh, 2018-2019) as well as the various series expanding the fictional world of some of the classic art-horror films that post-horror filmmakers were inspired by, such as The Exorcist (Jeremy Slater, 2016-2017) or Bates’ Motel (Cuse, Ehrin and Cipriano, 2013-2017). While the link between this wave of horror series and post-horror films remains to be explored, it seems that the last decade has seen a surge of horror series favoring the slow pace and contemplative mood which also characterize the post-horror cycle that flourished simultaneously.   
	This call for paper invites all contributions pertaining to the taxonomic debates surrounding “post-”/ “elevated” horror, the cycle’s production history, or its thematic and stylistic characteristics. We also welcome analyses of individual films or series belonging to the cycle, as well as any study of the cycle’s place within the history of horror or within contemporary films and series. 

Topics and approaches can include, but are not limited to: 

· the study of specific films or series belonging or related to post-horror
· Series and post-horror
· The evolution of fear in post-horror
· Post-horror and the “High”/ “Low” cultural divide
· Post-horror and its inspirations
· Post-horror and slow cinema
· The racial and gender politics of post-horror
· The philosophy of post-horror 
· the terminological issues of “post-horror”, “elevated horror”, “prestige horror”, etc. 
· the thematic or stylistic specificities of “post-horror”
· the role of A24 in the post-horror cycle
· defining the post-horror corpus
· Post-horror and reception: horror for non-horror fans? 
· Post-horror and other recent and contemporary horror cycles: torture porn / Blumhouse Pictures productions / the sequels and remakes of cult horror films / European art-horror / K-horror and J-horror 
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	Premier film de la franchise non réalisé par feu Wes Craven, le cinquième volet de la série de films d’horreur métafilmique Scream (Matt Bettinelli-Olpin et Tyler Gillett, 2022), commence par un hommage à la fameuse scène d’ouverture du premier opus (Wes Craven, 1996) : un nouveau Ghostface a une conversation téléphonique avec une jeune femme à nouveau seule chez elle la nuit, et, avant de révéler ses intentions meurtrières, lui demande : « What is your favorite horror movie? ». Mais la réponse de la jeune femme (Jenna Ortega) et le dialogue qui s’ensuit permet également à Scream de faire état de la principale évolution du genre horrifique depuis le précédent film de la franchise, sorti en 2011 (Scream 4, Wes Craven) : 
« The Babadook. It’s an amazing meditation on motherhood and grief.
- Ain’t that a little fancy pants?
- Well, it’s elevated horror.
- What does that mean, “elevated horror”?
- You know, it’s like scary, but with complex emotional and thematic underpinnings. It’s not just some schlocky cheeseball nonsense with wall-to-wall jump scares.
- Hmm. That sounds kind of boring to me. »
	Le terme “elevated horror” fait référence à un cycle de films d’horreur, qui se distingue du reste de la production horrifique de par ses spécificités esthétiques et thématiques – un cycle désormais reconnaissable au point d’être cité dans l’un des nombreux clins d’œil métafilmiques de la franchise Scream. A l’instar des Slashers dans les années 1980 ou du “Torture Porn” dans les années 2000 (ou d’ailleurs de l’horreur métafilmique dans les années 1990), il semble que la “elevated horror” soit désormais largement reconnue comme la tendance horrifique dominante des années 2010 et du début des années 2020 (le récent Men d’Alex Garland, sorti quelques mois après Scream en 2022, a pu être rattaché à ce cycle, qui n'est donc pas encore révolu). Mais l’aversion qu’éprouve Ghostface face au “elevated horror” témoigne également de l’hostilité à laquelle ces films ont souvent dû faire face : bien que généralement encensés par la critique, nombre d’entre eux ont été rejetés par une grande part des fans du cinéma d’horreur traditionnel, qui les considèrent comme des œuvres intellectuellement prétentieuses, trop éloignées des conventions génériques de l’horreur pour pouvoir offrir à leurs spectateurs les frissons propres au genre. 
	Une telle hostilité pourrait néanmoins être essentiellement due à un problème terminologique. Le terme “elevated horror” semble perpétuer les clichés péjoratifs associés au reste de la production horrifique, en la catégorisant implicitement de genre inférieur, simple “body genre” (Glover, 1987) n’ayant pour seule ambition que de produire de vulgaires sensations fortes à destination d’un public majoritairement masculin et adolescent – un genre gâté par des conventions génériques éculées, que seule une poignée de films méritant d’être qualifiés « d’élevés » parviendraient à transcender (Cf. Caroll, 2019). Dans un article publié dans The Guardian en 2017, Steve Rose propose de qualifier ce cycle de “post-horror”, un terme qui, s’il a le mérite de ne pas propager les mêmes implications hiérarchiques que celui de “elevated horror”, reste problématique puisqu’il sous-entend à tort que le cycle constitue une rupture radicale avec le genre de l’horreur. S’il est vrai que nombre de réalisateurs de films de “post-horror” se sont montrés réticents à qualifier leurs œuvres de films d’horreur (Ari Aster a déclaré avoir pris soin de ne jamais qualifier Hérédité de film d’horreur [Hayes, 2018], et Jordan Peele a même été jusqu’à qualifier Get Out de documentaire afin de souligner la façon dont ce dernier reflète la réalité du racisme aux Etats-Unis [Wheeler, 2017]), la plupart de ces réalisateurs et réalisatrices citent néanmoins des films d’horreur comme sources d’inspiration principales. Toutefois, comme l’affirme David Church dans la seule étude actuellement consacrée à ce cycle (2021 : 29), les réalisateurs de “post-horror” citent presque toujours exclusivement des films appartenant à la catégorie que Joan Hawkins (2000) qualifie de “art-horror”, soit des films associant les codes génériques de l’horreur aux stratégies formelles et narratives des films d’auteurs, tels que Rosemary’s Baby (Roman Polanski, 1968) et Shining (Stanley Kubrick, 1980). 
	Ces films peuvent ainsi être considérés comme constituant un cycle qui, plutôt que de chercher à faire table rase des conventions génériques de l’horreur, puise son inspiration dans une sous-catégorie spécifique du genre horrifique (la “art-horror”). Ceci étant dit, distinguer les films relevant du “post-horror” du reste de la production horrifique contemporaine n’est pas chose aisée et comprend nécessairement une part d’arbitraire, en raison notamment de l’absence de consensus terminologique. Toute référence au “post-horror” s’accompagne généralement d’une liste indicative de films qui constituent ainsi le cœur de ce cycle : It Follows (David Robert Mitchell, 2014), The Babadook (2014), The Witch et The Lighthouse (Robert Eggers, 2015 et 2019), February et I Am the Pretty Thing That Lives in the House (Oz Perkins, 2015 et 2016), Get Out (Jordan Peele, 2017), A Ghost Story (David Lowery, 2017), It Comes at Night (Trey Edward Shults, 2017) ou encore Hérédité et Midsommar (Ari Aster, 2018 et 2019). La majorité de ces films a été produite par A24, une société qui en est ainsi venue à être étroitement associée à ce cycle. 
	La variété stylistique et thématique de ces films formant le cœur du cycle témoigne de sa profonde diversité. Selon David Church (2021 : 12-27), le terme “post-horror” renvoie généralement à un ensemble de films reconnaissables de par les attributs stylistiques, narratifs et thématiques qu’ils partagent : une esthétique minimaliste inspirée du “slow cinema” qui privilégie les atmosphères contemplatives et les plans longs, un rejet des conventions génériques de l’horreur et notamment des “jump scares”, ainsi que des happy end ou de toute autre forme de clôture narrative. Pourtant, des films plus génériquement et narrativement conventionnels, tels que Get Out, sont fréquemment qualifiés de “post-horror” dès lors que leur sujet est perçu comme plus « profond » ou plus « politisé » que ceux de la plupart des films d’horreur. En d’autres termes, le “post-horror” renvoie à un cycle de films dont la majorité sont clairement identifiés, mais dont la liste complète variera selon que l’on privilégie des critères formels ou thématiques. 
	Enfin, bien que le “post-horror” ait fait couler beaucoup d’encre, les liens entre ce cycle cinématographique et les séries télévisées n’ont pas été traités. Pourtant, plusieurs séries sorties dans les années 2010 et 2020 partagent des caractéristiques stylistiques et thématiques avec les films de “post-horror”. C’est notamment le cas des séries produites par des réalisateurs éminents du cycle cinématographique (Lovecraft Country, 2020, produite par Jordan Peele), mais aussi d’autres dont les showrunners sont des cinéastes dont l’œuvre cinématographique n’a été que peu associée au “post-horror”, tels que The Haunting (2018-2020) et Midnight Mass (2021) de Mike Flanagan, ou encore Servant (M. Night Shyamalan, 2019-présent). Mentionnons également The Terror (David Kajganich et Soo Hugh, 2018-2019) ainsi que des séries s’inscrivant dans les mondes fictionnels issus des classiques du cinéma de “art-horror” dont se sont inspirés les réalisateurs de “post-horror”, tels que The Exorcist (Jeremy Slater, 2016-2017) ou Bates’ Motel (Cuse, Ehrin et Cipriano,  2013-2017). Ces séries tendent à favoriser le rythme lent et contemplatif caractéristique du “post-horror”, et leurs liens avec ce cycle cinématographique reste à explorer. 
	Toute proposition traitant des débats taxonomiques autour du cycle, mais aussi de son histoire ou encore de ses spécificités thématiques et stylistiques, sera la bienvenue.  Nous invitons également toute contributions analysant un film ou une série du cycle, ainsi que toute étude des liens entre ce cycle et le reste de la production horrifique ou de la production audiovisuelle contemporaine. 

Propositions non-exhaustives de sujets : 

· Analyse de films ou de séries en lien avec le “post-horror”
· Les séries et le “post-horror”
· L’évolution de la peur dans le “post-horror”
· Le “post-horror” et la culture haute/basse
· Les inspirations du “post-horror”
· Le “post-horror” et le “slow cinema”
· Genre et minorités ethniques dans le “post-horror”
· Philosophie du “post-horror”
· Les enjeux terminologiques : “post-horror”, “elevated horror”, “prestige horror”, etc. 
· [bookmark: _Hlk112257091]Les spécificités stylistiques et thématiques du “post-horror”,
· Le rôle d’A24 dans le “post-horror”
· Définir le corpus du “post-horror”
· Le “post-horror” et la réception : de l’horreur pour les non-fans d’horreur ? 
· Le “post-horror” et d’autres cycles d’horreur récents : le “torture porn” / les productions de Blumhouse Pictures / les suites et remakes de films d’horreur cultes / les films d’horreur européens / le “K-horror” et le “J-horror”

Lectures suggérées : 

Bacon, Simon (ed.). Horror: A Companion. Peter Lang, 2019. 
Bridges, J. A. “Post-Horror Kinships: From Goodnight Mommy to Get Out”, in Bright Lights Film Journal, December 20, 2018. https://brightlightsfilm.com/post-horror-kinships-from-goodnight-mommy-to-get-out/#.Yt6nOHZBy3A 
Brown, Michael. “The Problem with ‘Post-horror’”, in Overland, May 15, 2019. https://overland.org.au/2019/05/the-problem-with-post-horror/
Carroll, Andrew. “Horror Means Horror: The Fallacy of ‘Elevated Horror’, in Headstuff, March 28, 2019. https://www.headstuff.org/entertainment/film/elevated-horror-get-out-us/
Carroll, Noël. The Philosophy of Horror: or Paradoxes of the Heart. Routledge, 1990. 
Church, David. Post-horror: Art, Genre and Cultural Elevation. Edinburgh University Press, 2021. 
Ehrlich David. “The Evils of ‘Elevated Horror’: IndieWire Critics Survey”, in IndieWire, March 25, 2019. https://www.indiewire.com/2019/03/elevated-horrormovies-us-1202053471/ 
Ehrlich, David. “How Ari Aster, Robert Eggers, and Jordan Peele are Using Horror Movies to Fix Hollywood”, in IndieWire, November 6, 2019. https://www.indiewire.com/2019/11/oscar-worthy-horror-movies-midsommar-lighthouse-us-1202187720/ 
Glover, Carol J. “Her Body, Himself: Gender in the Slasher Film”, in Representations, n°20, 1987, pp.187-228. 
Hanich, Julian. Cinematic Emotion in Horror Films and Thrillers: the Aesthetic Paradox of Pleasurable Fear. Routledge, 2010. 
Hawkins, Joan. Cutting Edge: Art-Horror and the Horrific Avant-Garde. University of Minnesota Press, 2000.
Hayes, Britt. “Hereditary director Ari Aster on Why he Avoided Calling his Terrifying Debut a ‘Horror Film’”, in ScreenCrush, June 7, 2018. https://screencrush.com/ari-aster-interview-hereditary/
Keetley, Dawn. Jordan Peele’s Get Out: Political Horror. Ohio State University Press, 2020. 
Peirse, Alison (ed.). Women Make Horror: Filmmaking, Feminism, Genre. Rutgers University Press, 2020. 
Picariello, Damien K. (ed.). The Politics of Horror. Palgrave Macmilan, 2020. 
Rose, Steve. ‘’How Post-Horror Movies are Taking Over Cinema”, in The Guardian, July 6, 2017. https://www.theguardian.com/film/2017/jul/06/post-horror-films-scary-movies-ghost-story-it-comes-at-night 
Virtue, Graeme. “Why Smart Horror is Putting the Fear Into Sequel-addicted Hollywood”, in The Guardian, April 12, 2018. https://www.theguardian.com/film/2018/apr/12/horror-quiet-place-get-out-hollywood 
Wheeler, André-Naquian. “Jordan Peele Says Get Out is a Documentary, Not a Comedy”, in I-D Vice, November 15, 2017. https://i-d.vice.com/en_uk/article/qv3aev/jordan-peele-says-get-out-is-a-documentary-not-a-comedy
Zach, Baron. “How A24 is Disrupting Hollywood”, in GQ, May 9, 2019. http://www.gq.com/story/a24-studio-oral-history 

Modalités de participation 
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